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ACTA NÚM. 5/2020 
 
El dia 4 de juny de 2020 a les 18.10 hores, a la Casa Comuna de Canillo es reuneix el Consell 
de Comú en sessió ordinària tradicional, anomenada Consell de Dilluns de Quinquagèsima, 
Fustamenta i Ordinacions; i és també per a donar curs a tot allò que sigui convenient per a la 
bona administració de la parròquia. 
 
L’Hble. Sr. Francesc Camp fa un incís i comenta que aquest Consell s’anomena Consell de 
Quinquagèssima perquè es celebra 50 dies després del dilluns de Pasqua i pel que fa a les 
demandes de fustamenta, és perquè es tracta d’un consell sabut, tradicional. La parròquia fa 
molts anys tenia una economia de subsistència i era important en aquell moment demanar al 
Comú que marqués i ubiqués els arbres que es podien tallar per fer la fusta.   
 
 
L’Hble. Sr. Francesc Camp dona lectura a l’ordre del dia de la reunió: 
 
1. Acta de Consell de Comú de la sessió de l’1 d’abril de 2020.  
2. Ratificació dels acords i aprovació de les propostes de les Juntes de Govern de data 25 de 
març; 2, 8, 17 i 23 d’abril; i 7, 14 i 20 de maig de 2020. 
3. Acord de pròrroga de contractes administratius de serveis públics. 
4. Aprovar un crèdit extraordinari per fer front a les despeses d’inversió i funcionament 
derivades de la crisi sanitària. 
 
 
Sota la presidència de l’Hble. Sr. Francesc Camp Torres, cònsol major, i amb l’assistència 
dels Honorables membres de la Corporació que es relacionen a continuació:  
 
Cònsol menor 
Marc Casal Tomàs 
Consellers i Conselleres 
Miquel Casal Rossell 
Begoña Rubio Manzano 
Cerni Pol Rossa 
Anna Palmitjavila Martos 
Rafel Casal Carboné 
Elisabeth Font Álvarez 
Albert Torres Babot 
Dolors Cabot Vidal 

 

 

Secretària general: 

Meritxell Moya Delgado 

 

 
Desenvolupament de la sessió: 
Havent estat convocada degudament aquesta sessió de Consell de Comú, d’acord amb el que 
disposa l’article 21 de l’Ordinació d’organització i funcionament dels Comuns, de data 24 de 
novembre de 2011; 
 
Un cop comprovada l’existència del quòrum perquè pugui ser iniciada i de conformitat amb els 
articles 23.2 i 23.3 de l’Ordinació d’organització i funcionament dels Comuns, de data 24 de 
novembre de 2011; s’introdueixen els següents punts a l’ordre del dia, entrats en data i forma, 
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pels consellers de la minoria: 
 
5. Reobertura de les terrasses de la parròquia. 
 
6. Demanda d’informació de quina ha estat la raó de construir un nou pont de fusta a l’alçada 
del cap d’Incles. 
 
No obstant, l’Hble. Sr. Francesc Camp recorda als membres de la minoria que hi ha diferents 
canals per entrar les demandes d’informació o els punts a afegir a l’ordre del dia del Consell i 
que han de concretar-ho segons el reglament de funcionament del Comú de Canillo, ja que 
sinó pot comportar a dubtes si no són clares les seves demandes . Si es tracta d’una demanda 
d’informació, el cònsol major pot valorar si es dona o no resposta i té 2 mesos per a realitzar-
la.  
 
Els membres de la minoria prenen coneixement al respecte i comenten que ho tindran en 
compte per a futures demandes. 
 
Per tant, es procedeix amb l’ordre del dia establert, exposat a continuació: 
 
 
 

1. Acta de Consell de Comú de la sessió de l’1 d’abril de 2020.  

 
El cònsol major demana si hi ha alguna consideració al respecte i l’Hble. Sr. Albert Torres 
puntualitza que a la pàgina 49 de l’acta hi ha la paraula “pagar-ho” que no s’ha transcrit 
correctament i que es procedeixi a la seva correcció, ja que el que es va dir va ésser “parar-
ho”.  
 
S’aprova per assentiment la proposta. 
 
 

2. Ratificació dels acords i aprovació de les propostes de les Juntes de Govern de data 
25 de març; 2, 8, 17 i 23 d’abril; i 7, 14 i 20 de maig de 2020. 

 
El cònsol major informa que, segons els articles 13.4 i 13.5 de l’Ordinació d’organització i 
funcionament dels Comuns, totes les actes han estat aprovades en Junta de Govern i 
trameses als consellers amb la deguda antelació, per a la seva informació. Les actes de Juntes 
de Govern corresponen a les sessions celebrades els dies 25 de març; 2, 8, 17 i 23 d’abril; i 
7, 14 i 20 de maig de 2020. 
 
L’Hble. Sr. Francesc Camp demana si hi ha alguna observació de les actes de Juntes de 
Govern a ratificar. 
 
Al no haver-hi cap observació al respecte, s’aprova per assentiment la proposta. 
 
 

3. Acord de pròrroga de contractes administratius de serveis públics. 

 
 
L'Hble. Sr. Francesc Camp Torres, cònsol major, informa al Consell de Comú que dos dels 
contractes de serveis públics han arribat a venciment i de la necessitat de procedir a la seva 
pròrroga per poder assegurar el servei la propera temporada d’estiu. 
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Aquests són: 
 
- EXPLOTACIÓ DEL REFUGI DE JUCLAR A LA PARRÒQUIA DE CANILLO i  
- EXPLOTACIÓ DEL SERVEI DE TRANSPORT DE PERSONES A LA VALL D’INCLES. 
 
La pròrroga d’ambdós contractes obeeix a l’actual impossibilitat de promoure un concurs 
públic. 
 
Dita impossibilitat és conseqüència del que disposa l’article 24 de la Llei 3/2020, del 23 de 
març, de mesures excepcionals i urgents per la situació d’emergència sanitària causada per 
la pandèmia de SARS-CoV-2, i darrerament pel que disposa l’article 50 de la Llei 5/2020, del 
18 d’abril, de noves mesures excepcionals i urgents per la situació d’emergència sanitària 
causada per la pandèmia del sars-CoV-2; que suspèn els terminis per a la tramitació de tota 
classe d’expedients en totes les administracions públiques, amb efectes des del dia 14 de 
març del 2020 inclòs, fins al moment en què el Govern declari la fi de la situació d’emergència 
sanitària causada pel SARS-CoV2. Tots els dies compresos en aquest període tenen la 
consideració de dies no hàbils a efectes del procediment. 
 
Per tant, qualsevol concurs que pugui promoure el Comú resultaria inoperant per la suspensió 
dels terminis que tot concurs comporta. De ressaltar és que la suspensió de terminis ho és 
amb independència que aquests siguin per tràmits presencials o virtuals. 
 
D’altra banda, la vigència de dita mesura de suspensió de terminis administratius és 
indeterminada en el temps fins al moment en què el Govern declari la fi de la situació 
d’emergència sanitària causada pel SARS-CoV2. 
 
Aquesta indeterminació en el temps pot comportar que no hi hagi temps suficient per poder 
licitar els serveis públics referits, una vegada aixecada la suspensió de terminis, sota el risc 
que els mateixos no es puguin prestar, amb el perjudici per als usuaris del servei públic i per 
a la parròquia en general. 
 
Davant l’exposat, i tenint en compte la situació d’excepcionalitat causada per la pandèmia de 
SARS-CoV-2 i el que disposa la Disposició addicional segona de la Llei 5/2020, del 18 d’abril, 
de noves mesures excepcionals i urgents per la situació d’emergència sanitària causada per 
la pandèmia del sars-CoV-2, que faculta la pròrroga dels contractes administratius, resulta 
procedent prorrogar la vigència dels contractes per una temporada més, fins al 31 de 
desembre de 2020, d’acord amb els actuals concessionaris del servei, ja que la continuació 
del servei es considera d’evident interès públic per a la parròquia de Canillo. 
 
Altrament, la pròrroga dels contractes de serveis públics està prevista especialment a l’article 
39 de la vigent Llei de contractació pública, el qual faculta a l’administració a modificar, per 
raons d’interès públic, les clàusules del contracte entre les quals està el de la durada de la 
concessió del servei públic, fins a una durada màxima de 50 anys. 
 
A conseqüència de l’exposat, es proposa com a mesura excepcional la pròrroga d’ambdós 
contractes, en els mateixos termes i condicions i d’acord amb els actuals explotadors, per un 
any més (fins al 31 de desembre de 2020) als efectes de garantir els serveis públics concernits 
i com a raó d’interès públic davant la situació provocada per la situació d’emergència sanitària 
causada pel SARS-CoV2. 
 
L’Hble. Sr. Albert Torres diu que com ja ho van manifestar en Comissió i vista la situació de 
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crisi que s’està vivint actualment, no troben cap inconvenient al respecte. 
 
S’aprova per assentiment la proposta en els següents termes: 
 
Primer.- La pròrroga dels contractes d’explotació del refugi de Juclar a la parròquia de Canillo 
i d’explotació del servei de transport de persones a la Vall d’Incles, d’acord amb els actuals 
explotadors, per un any més (fins al 31 de desembre de 2020) als efectes de garantir els 
serveis públics concernits i com a raó d’interès públic, davant la situació provocada per la 
situació d’emergència sanitària causada pel SARS-CoV2. 
 
Segon.- Facultar especialment i indistintament als cònsols major i menor per signar amb els 
actuals explotadors els contractes de pròrroga, tot modificant la clàusula de la durada dels 
contractes inicials fins al 31 de desembre de 2020, mantenint-se la resta de termes i 
condicions que els actuals. 
 
Tercer.- A efectes de la preceptiva publicitat que prescriu l’article 39.2 de la Llei de 
contractació pública, procedir a la publicació de la modificació al BOPA. 
 
 
 

4. Aprovar un crèdit extraordinari per fer front a les despeses d’inversió i funcionament 
derivades de la crisi sanitària. 

 
L’Hble. Sr. Francesc Camp comenta que en el moment en què es va aprovar el pressupost 
per aquest any 2020, al mes d’abril, ja es va realitzar una reducció del mateix pel que fa als 
ingressos i en conseqüència de les despeses. La reducció de despeses va també anar 
encaminada a dotar un nou fons de reserva, anomenat Covid-19, dotat per un import 
aproximat  d’1.054.000€, un import que es tenia clar que s’hauria de destinar a cobrir diferents 
despeses tant de funcionament com d’inversió lligades a la crisi sanitària, d’entrada, i 
posteriorment i segurament a la crisi econòmica. Avui s’aprovarien dues partides lligades al 
fons del Covid-19: una partida dotada amb 100.000€, de despeses de funcionament, i una 
altra partida de 50.000€, de despeses d’inversió, lligades ambdues com s’ha comentat 
anteriorment al fons Covid-19. Aquests imports venen donats de la informació que ja es 
disposa al respecte sobre algunes despeses derivades d’aquests darrers dos mesos, arrel de 
la crisi sanitària, i actualment ja portem gastats 107.000€ de despeses lligades a la crisi. 
D’aquest import, 77.000€ són de funcionament i la resta d’inversió.  
 
L’Hble. Sr. Torres comenta que es tracta d’un tema força important i que consideren que els 
imports destinats, segons aquest crèdit extraordinari, seran insuficients si s’imputa tot el que 
està relacionat amb la crisi sanitària. No obstant, sempre s’està a temps de modificar els 
imports i no s’entrarà a discutir de com s’ha de procedir al respecte. Insisteix en que troben 
que és una partida insuficient pel que ha d’afrontar el Comú, que el temps ho dirà i que de 
cara al mes de desembre potser es pot veure si és així o no.   
 
L’Hble. Sra. Dolors Cabot fa una reflexió en veu alta que des del moment en què es va aprovar 
el pressupost, des de la minoria, des d’Objectiu Comú, ja van comentar que s’haurien de 
preveure unes partides per fer front a unes despeses derivades directament de la situació 
excepcional sanitària actual i que no es va tenir en consideració en aquell moment, perquè no 
faria falta, que amb l’aportació que ja es feia a Govern seria suficient…i finalment veuen que 
s’ha de realitzar un crèdit extraordinari per poder fer front a les despeses derivades de la crisi. 
Alhora es demanen si els crèdits extraordinaris fan augmentar el pressupost. 
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L’Hble. Sr. Marc Casal, responent a la pregunta que planteja l’Hble. Sra. Cabot, aclareix que 
no és així, que no fa augmentar el pressupost. 
 
El cònsol major assenteix també que el crèdit extraordinari no fa augmentar el pressupost, 
puntualitza que s’extreu del fons i va directament a les partides corresponents. 
 
L’Hble. Sra. Cabot agraeix aquesta valoració tècnica de com s’imputen aquestes partides i 
resta clar que és del mateix fons que s’havia creat al pressupost. 
 
L’Hble. Sr. Francesc Camp matisa que quan es va aprovar el pressupost i es va dir que hi 
havia un import d’1.054.000€, en cap moment es va comentar que només seria per realitzar 
l’aportació a Govern. El que es va exposar és que aquests diners es destinarien per a fer front 
a l’aportació de Govern però a la vegada si hi havia despeses addicionals, que actualment és 
així, servirien perquè el Comú també pogués fer front a aquestes, ja siguin per la part sanitària 
com per l’econòmica. Potser, com comenta el Sr. Torres, no hi haurà suficient amb la dotació 
realitzada, no obstant per començar s’han fixat aquests imports i ja es veurà com evoluciona. 
I en cas que realment la dotació sigui insuficient, hi ha dues possibilitats: per una banda es 
disposa d’un fons de reserva i per l’altra banda seria reduir més les despeses d’inversió o de 
funcionament. Ara és prematur avançar-nos, també cal recordar que fins a la data s’han parat 
tots els cobraments i a partir d’ara i durant els propers tres mesos s’ha de veure com 
evolucionen els ingressos, ja que tots els serveis estaran oberts (esplai, escola bressol...) i el 
Comú haurà de veure si s’ha de reduir més el pressupost d’ingressos. Són més de l’opinió 
que a mesura que es vagi avançant preveuran que és el més adient, és una gestió de situació 
d’incertesa, i quines partides s’han de tocar. 
 
L’Hble. Sr. Albert Torres es reitera en què consideren que no serà un import suficient i l’import 
exacte no el sap ningú. Tal i com ha comentat l’Hble. Sra. Cabot, en el seu moment es va dir 
que s’havia de posar una partida més gran, però el temps ho dirà. 
 
L’Hble. Sra. Dolors Cabot expressa la seva satisfacció envers les paraules de reflexió del 
cònsol major, ja que finalment no es tractava d’un pressupost inamovible, vist que ja es va 
veure que es tractava d’una situació molt extraordinària i que no se sabia la durada de la 
mateixa ni com s’allargaria en el temps. Des d’Objectiu Comú estan disposats a col·laborar 
per valorar aquest pressupost i si s’ha de tocar pel bé del teixit empresarial o pel benestar dels 
ciutadans de la parròquia de Canillo, pels ajuts que calguin els hi trobaran al seu costat i 
estaran per col·laborar en tot allò que sigui necessari. 
 
El cònsol major agraeix les paraules de recolzament de l’Hble. Sra. Cabot i comenta que són 
conscients que ara entraran en una fase de crisi econòmica i que s’hauran de realitzar ajudes 
a diferents empreses i famílies de la parròquia. S’està treballant des de la majoria i quan es 
tingui la proposta es farà arribar a la Comissió corresponent, que segurament serà la de 
Finances, i que durant els dos Consells de Comú que resten per celebrar durant aquest mes 
de juny s’haurien d’aprovar les corresponents ajudes, ja que hi ha empreses que, tot i que s’ha 
obert l’activitat empresarial, estan travessant una situació molt difícil. Val a dir, que des del 
Govern també s’ha realitzat un ampli desplegament d’ajudes, però des del Comú també es 
treballaran les nostres taxes i impostos.  
 
L’Hble. Sra. Cabot diu que sincerament és un pas endavant per tal de pensar en la situació 
econòmica que ens ha vingut derivada de la crisi sanitària i el que es busca és el benestar en 
general dels ciutadans de la parròquia. 
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El cònsol major afegeix que després de 15 dies de patir la crisi, amb el tancament de tota 
l’economia i de tot el país, ja es va preveure la reducció d’ingressos en moltes partides, i també 
una reducció trimestral a nivell de cobraments de preus públics així com d’altres partides. 
Finalment s’ha tingut una aturada de 80 dies, això vol dir que la previsió que es va fer en el 
seu dia ja va ésser ajustada, sobretot pel que fa al no cobrament de preus públics (escola 
bressol, esplai...). A partir d’ara tots aquests serveis s’han obert i per tant es començaran a 
cobrar, però també val a dir que és cert que no hi ha la mateixa demanda que hi havia abans 
de la crisi. Es deixarà un marge de tres mesos per a veure com evolucionen els ingressos, 
s’anirà seguint i parlant des de les Comissions i ja es veurà si s’ha de fer alguna modificació 
al respecte. 
 
S’aprova la proposta per assentiment, seguidament es transcriu la corresponent Ordinació 
que es publicarà al BOPA, així com el corresponent informe favorable d’intervenció: 
 
 

- Ordinació -  
 

 
Ordinació 5-6-2020 per la qual s'aprova un crèdit extraordinari per fer front a les despeses 
d’inversió i funcionament derivades de la crisi sanitària. 
 
Vist l'informe emès per la Intervenció general, on es fa palès la inexistència de les partides destinades 
als referits projectes; 
 
Vista la dotació d’una partida pressupostària al pressupost de l’any 2020 d’un fons de reserva per 
afrontar les despeses conseqüència d’aquesta crisi; 
 
En mèrits a l'establert a l'article 71 de la Llei 10/2003 de les finances comunals, el Consell de Comú, en 
la seva sessió celebrada el 4 de juny de 2020, ha aprovat la següent: 
 
Ordinació 
 
Article 1 
 
S'aproven els crèdits extraordinaris següents: 
 
105-606020-13400 Despeses d’inversió Covid       50.000 euros 
105-229100-13400 Despeses de funcionament Covid               100.000 euros 
 
Article 2 
 
Aquest crèdit es finança mitjançant la partida pressupostària següent: 

 
105 93400 840003 2650 Fons de reserva mesures Covid 

 
 
Article 3 
 
La present Ordinació entrarà en vigor el dia de la seva publicació al Butlletí Oficial del Principat 
d'Andorra. 
 
 
Canillo, 5 de juny de 2020 

 
 
Francesc Camp Torres 
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Cònsol major  
 

 
 

 

ÒRGAN SOL·LICITANT: 
FINANCES, ADMINISTRACIÓ I NOVES 

TECNOLOGIES 

ÒRGAN D’APROVACIÓ: CONSELL DE COMÚ 

OBJECTE: CRÈDIT EXTRAORDINARI 

RESOLUCIÓ: FAVORABLE 

IMPORT: 150.000,- EUROS 

 
 

INFORME  
 
Assumpte: Crèdit extraordinari per fer front a les despeses d’inversió i funcionament 
derivades de la crisi sanitària.  
 
Vist que les partides pressupostàries destinades als mencionats projectes no existeixen; 
 
És per això que es procedeix a crear i dotar les partides amb els següents imports: 
 
105-606020-13400 Despeses d’inversió COVID      50.000 euros 
105-229100-13400 Despeses de funcionament COVID      100.000 euros 
 
Aquest crèdit extraordinari es financia amb la partida pressupostària següent: 
 

105 93400 840003 2650 FONS DE RESERVA MESURES COVID 
 
Vista la urgència per poder fer front als compromisos; 
 
Aquesta Intervenció, en l’exercici de les funcions que li atribueixen l’article 84 de la Llei  de les 
finances comunals: 
 
INFORMA: 
 
Que de conformitat amb la Ordinació del pressupost 2020 es presenti al Consell de Comú per 
la seva autorització un crèdit extraordinari per import de 150.000,- euros de les partides a dalt 
esmentades. 
Canillo, 20 de maig de 2020 
 
 
Josep Maria Francino Batlle 
Interventor  
 



 

 

P à g .  7 | 14 
CC/4-06-2020 

 

 

 

5. Reobertura de les terrasses. 

 
L’Hble. Sr. Francesc Camp cedeix la paraula a l’Hble. Sr. Torres perquè exposi el punt que 
han sol·licitat d’incloure a l’Ordre del Dia del Consell. 
 
L’Hble. Sr. Albert Torres exposa que, segons la normativa sobrevinguda a efectes de la Covid-
19, s’ha doblat el preu de les terrasses, vist que s’ha de doblar, en alguns casos, la distància 
entre taules i entre persones. 
Recorda que el preu és de 6€/m² mensuals si representa menys de la superfície del local, i 

de 10€/m²si aquesta terrassa representa més del 33% del local. 

Donada aquesta situació, demanen que, en els casos que sigui possible, s’autoritzi l’increment 
d’espai i es dobli la superfície; i en els que no sigui possible aquest increment d’espai, es cobri 
la meitat. 
Proposen que sigui el propietari qui pugui triar quina de les dues opcions li convé més. Aquesta 
mesura serà d’aplicació durant aquesta temporada i com a situació excepcional.  
En la mateixa línia, demanem el fraccionament del preu a pagar per l’explotació de les 
terrasses.  
 
El cònsol major cedeix la paraula a l’Hble. Sr. Rafel Casal, president de la Comissió d’Obres i 
Serveis, per donar resposta a la demanda realitzada per l’Hble. Sr. Torres. 
 
L’Hble. Sr. Rafel Casal comenta que des la Comissió que presideix se’ls va encomanar de fer 
un estudi de les terrasses de la parròquia. S’ha procedit a realitzat un cribratge de les terrasses 
que estan obertes permanentment, les que obren només a l’estiu i les que obren en d’altres 
períodes. De les terrasses permanents hi ha un total de 9 i la resta fins al total 20, tenen 
autorització per un període concret. Es van considerar tres premisses: verificar les superfícies 
autoritzades, verificar les taules que ubiquen i finalment la situació de la terrassa, ja que si es 
troben en carretera general tenen una certa perillositat...S’ha parlat pràcticament amb tota la 
gent interessada i la conclusió que s’ha tret és que tots volen mantenir el mateix nombre de 
taules que tenien abans de la crisi sanitària. Dels casos que ha comentant l’Hble. Sr. Torres, 
de que se’ls hi baixi el preu de la terrassa, cobrant la meitat, no s’han trobat amb cap, tots 
coincideixen en ampliar la superfície que tenen per mantenir el mateix nombre de taules. No 
hi ha res tancat, s’està treballant en la proposta, però la idea general és la comentada. 
 
L’Hble. Sr. Torres comenta al respecte que en els casos que sigui possible ja veuen correcte 
que se’ls hi autoritzi més superfície, però en aquells casos que no sigui possible doblar la 
superfície pels motius que siguin, que se’ls hi rebaixi el preu a la meitat. Donat que la distància 
entre taules i persones s’ha de respectar.  
 
L’Hble. Sr. Rafel Casal referint-se a les paraules del Sr. Torres es reitera dient que no s’han 
trobat amb cap cas que sol·liciti la rebaixa del preu de la terrassa. Sí que és veritat que hi ha 
algun cas de demanda d’autorització de terrassa a Canillo que potser pel lloc on es troba 
situada és difícil ampliar la superfície, però es buscaran possibles solucions o alternatives. A 
priori les 9 terrasses que hi ha autoritzades per tot l’any, no hi ha cap problema. 
 
El cònsol major demana que si li permeten farà una puntualització al respecte, no és quelcom 
matemàtic de dir que si fem respectar les mesures de seguretat, automàticament han de reduir 
el nombre de taules, ja que hi ha d’altres possibles solucions com posar mampares de 
separació. No obstant, cadascú farà allò que cregui més convenient. Per tant, proposa que 
per aprovar aquest punt que forma part de l’Ordre del Dia que ens ocupa, afegiria a la proposta 
presentada una esmena que digui que es dotarà l’espai màxim de superfície, i en cas que no 
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pugui ser així, en comptes de posar que es cobrarà la meitat com s’expressa a la proposta 
dels membres de la minoria, posar que es cobrarà menys del que es cobra actualment, i es 
realitzarà el descompte proporcional que pertoca en funció de l’espai que s’autoritzi pel que 
fa a la superfície i a l’aforament, que ja era la voluntat de fer-ho així pels membres de la 
majoria. 
 
L’Hble. Sra. Cabot comenta que la finalitat és trobar la solució més viable, en aquest cas per 
la Corporació, i donar el màxim de recolzament possible ja que l’explotació de les terrasses 
per a la temporada d’estiu és immediata i s’haurà de tenir quelcom previst al respecte. Si es 
tracta d’una terrassa que no té cap perjudici, no hi ha res a dir i no cal fer cap descompte, però 
quan es tracti d’alguna que es vegi afectada per la seva explotació, troba adient la proposta 
realitzada pel Sr. Cònsol de realitzar un percentatge de descompte en funció de la superfície 
autoritzada. Finalitza dient que és la proposta que els membres de l’oposició també volen 
reflectir i que, segons l’exposat per l’Hble. Sr. Rafel Casal, que cada terrassa és una casuística 
diferent i que s’ha d’estudiar cada cas, estan totalment d’acord ja que el que s’ha de buscar 
és una solució factible i positiva per a tots plegats. I agraeixen que la voluntat de com procedir 
en les autoritzacions de les terrasses sigui la mateixa tant pels membres de la majoria com 
pels de la minoria. 
 
 
 
El cònsol menor afegeix que el concepte correcte a tenir en consideració, i com bé ha exposat 
l’Hble. Sr. Rafel Casal, no és només tenir en compte la superfície ni el preu, és a dir, l’important 
és disposar de l’aforament que és el que segons marca el reglament de Govern el que s’ha 
de reduir. Si la pretensió és que les terrasses puguin explotar l’aforament que tenien, el que 
se’ls hi ha de facilitar és que puguin mantenir el mateix nombre de taules que ja disposaven. 
Per tant, de les tres premisses que ha comentat el president d’Obres i Serveis, en la seva 
exposició, aquesta seria la més rellevant: l’aforament. 
 
L’Hble. Sr. Rafel Casal assenteix a les paraules del cònsol menor, reiterant-se que les 
manifestacions que els hi han fet arribar i la preocupació general és la de mantenir el mateix 
aforament que anys anteriors. 
 
El cònsol major comenta que potser en tots els casos no serà possible per l’espai que es 
disposa, però que s’estudiarà. 
 
L’Hble. Sr. Torres concreta que la seva proposta és la mateixa que la proposada pels membres 
de la majoria, que simplement pot variar en matisos. 
  
 
S’aprova per assentiment la proposta d’autorització de terrasses de la parròquia de Canillo, 
en els següents termes: 
 

1. Sempre que sigui viable, s’augmentarà la superfície per mantenir el mateix aforament 
que ja havia estat autoritzat. 

2. En cas que no es pugui mantenir el mateix aforament, perquè la superfície, ubicació 
etc. de la terrassa no ho permeti, es realitzarà un descompte proporcional als metres 
de superfície autoritzats i a l’aforament.  
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6. Demanda d’informació de quina ha estat la raó de construir un nou pont de fusta a l’alçada 
del cap d’Incles 

 
El cònsol major comenta que seguidament procediran a donar resposta a la demanda 
d’informació presentada pels membres de la minoria. 
 
L’Hble. Sr. Torres diu que simplement volen saber la raó del per què s’ha construït un nou 
pont de fusta a Incles. 
 
L’Hble. Sr. Francesc Camp cedeix la paraula al president de la Comissió d’Obres i Serveis. 
 
L’Hble. Sr. Rafel Casal comenta que aquest pont peatonal ve motivat per l’existència d’una 
caseta d’informació i serveis, ubicada al fons de la vall, en la zona coneguda com cap d’Incles 
(Baladosa), que servirà per accedir a la mateixa des de l’aparcament que es troba a l’altra 
banda del riu, per no haver de passar pel tram antic de la carretera que va a l’esmentada 
caseta, ja que és molt estret i ja s’ha produït algun que altra incident.   
 
Val a dir que la zona es trobava bastant malmesa i descuidada, per la qual cosa requeria d’un 
arranjament i enjardinament de la mateixa per deixar-la en unes condicions òptimes i que 
l’impacte medi ambiental fos el mínim agressiu possible.       
 
Aquest pont peatonal està inacabat, encara s’ha d’enjardinar i el color actual no és el que 
anirà. No obstant, abans d’entrar en valoracions s’hauria de deixar finalitzar les obres. 
 
L’Hble. Sr. Torres diu que el tipus de pedra de la caseta no és el més adient per l’entorn i que 
s’hauria de replantejar. 
 
L’Hble. Sr. Rafel Casal comenta que pel que fa a l’empedrat de la caseta pot haver-hi diversitat 
de gustos, però això no vol dir que aquesta pedra sigui la definitiva, ja que hi ha diferents 
mostres, el que sí està clar és que la part de davant serà tota de pedra.  
 
L’Hble. Sr. Torres confirma que és una qüestió subjectiva de gustos i no discutiran vers aquest 
tema, però des del seu modest punt de vista considera que el que es veu actualment no és el 
més adequat.  
 
L’Hble. Sr. Rafel Casal comenta que en tot cas es tracta de mostres i que ja es valorarà. 
 
El cònsol major conclou aquest punt dient que resta clar que es tracta d’una qüestió de gustos 
i que s’intentarà que sigui del grat de la gran majoria. 
 
L’Hble. Sr. Francesc Camp demana si hi ha alguna consideració més a fer. 
 
L’Hble. Sr. Albert Torres demana si les informacions que varen demanar per incloure al 
Consell de Comú els hi faran arribar. 
 
El cònsol major assenteix a la demanda de l’Hble. Sr. Torres, no obstant aclareix, i segons 
s’expressa al Reglament, que les demandes d’informació no van lligades als Consells de 
Comú i les poden realitzar sempre que vulguin, i és potestat del cònsol major decidir si es 
dona resposta o no, hi ha un termini de dos mesos per contestar. Conclou dient que sempre 
que la informació es tingui i es pugui donar, així es farà.  
 
L’Hble. Sr. Torres comenta que pel que fa al punt de la liquidació del pressupost, no entén on 
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hi ha el problema, perquè a hores d’ara encara no se’ls hi ha fet arribar aquesta documentació. 
 
L’Hble. Sr. Camp respon que li consta que aquesta documentació ha estat lliurada i perquè 
no hi hagi més problemes i no entrar en una dinàmica de posar en dubte la paraula de ningú, 
el més adient és que tota la informació i/o documentació que se’ls hi sigui lliurada es faci via 
correu o amb acusament de recepció perquè quedi el registre. 
 
L’Hble. Sr. Marc Casal puntualitza que a la Comissió de Finances celebrada el dia 26 de febrer 
l’interventor va lliurar l’esmentada documentació i es va entregar en paper. Si no disposen de 
la mateixa o no se l’han llegit ..., però remarca que en aquesta data es va fer entrega. I una 
vegada més mostra el seu descontent perquè els membres de la minoria sempre es reiteren 
en la manca d’informació quan no és així. 
 
Els Hbles. Srs. Marc Casal i Albert Torres continuen el debat sobre la mateixa qüestió, on 
l’Hble. Sra. Dolors Cabot comenta que són partidaris de la proposta que ha realitzat el cònsol 
major de portar un registre de la informació i documentació que se’ls hi lliura, per evitar 
malentesos que no porten enlloc i per a la tranquil·litat de tothom. 
 
 
L’Hble. Sr. Francesc Camp assenteix i es reitera que es buscarà un mecanisme que resti clar 
per a tothom, sigui via informàtica, o aquell que sigui més àgil, ja que no hi ha cap altra més 
complicació. 
 
L’Hble. Sr. Torres comenta que no tindria sentit demanar una documentació si ja la tinguessin, 
perquè si fos així no ho farien. 
 
El cònsol menor li torna a aclarir i li detalla pas per pas com va procedir l’interventor general 
en el lliurament de l’esmentada documentació el dia 26 de febrer. I garanteix que la 
documentació va estar lliurada. 
 
El cònsol major finalitza aquest debat dient que es buscarà l’esmentat mecanisme. Conclou 
donant per finalitzada la sessió de Consell de Comú. 
 
L’Hble. Sr. Albert Torres, demana que vol fer una constància en acta i procedeix a donar 
lectura de la mateixa: 
 
Bona tarda Honorables Senyores i Senyors: 
 
Vull fer una constància en acta, a fi que quedi reflectit aquí i per a tothom de quina manera es gestiona 
la informació i especialment la correspondència envers els Consellers per part del o dels Cònsols. 
És imperdonable que una carta dirigida a un Conseller de Comú, en aquest cas a mi, entrada al Comú 
a dia 21 de maig de 2020 em sigui entregada a dia 29 de maig, amb més de 8 dies de retard. Se'm va 
entregar el dia 29 i després de reclamar-la a la Sra. Secretaria general del Comú, sinó hagués estat 
així, potser encara no la tindria. 
Dit això, dins de les facultats dels Cònsols de Canillo no hi apareixen el segrest, la retenció o la dilatació 
al màxim possible de la correspondència envers els Consellers de Comú, que encara que siguin de 
l'oposició són Consellers de ple dret com tots els altres. 
Ja sé que no us agrada tenir dos Consellers a l'oposició, però són les regles del joc i la base de la 
democràcia.  
Aquestes actituds són molt poc ètiques i diuen molt poc, de la institució que representen. Quan es té 
un càrrec s'ha d'estar a l'alçada de la institució que es representa, i en aquest cas  el Comú de Canillo.
   
Ni la Parròquia ni el Comú de Canillo es mereixen tindre persones que ocupen càrrecs de 
responsabilitat, amagant, segrestant o dilatant informació, aquesta és una actitud on s'ha demostrat no 
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estar a l'alçada del càrrec.  
Ja hi ha hagut moltes altres actituds i evidencies de la manca de transparència, i aquesta és impròpia i 
a més imperdonable. 
Aquest mandat 2020-2023 no l'heu de confondre amb el del 2015-2019.   
Lamento haver de dir públicament la mala gestió que s’ha fet de la carta entrada al Comú a nom d'un 
Conseller. Demano als ciutadans de la Parròquia que en properes situacions, amb entrades de cartes 
al Comú de Canillo, ens contactin  personalment per avisar-nos,  donat que el registre d'entrada al 
Comú, no és cap garantia de que aquesta informació ens arribi, i si arriba, que sigui en un breu termini 
de temps, i com seria l’obligació de les nostres màximes autoritats Comunals 
 
 

El cònsol major diu que és cert que s’han retardat en el lliurament de l’esmentada carta, però 
no comparteix tot el que es diu en la constància per cap concepte, quan es refereix a la poca 
transparència. Tot i que és cert que s’han retardat, no són tots els motius expressats els que 
testifiquen el que diu. Tota la informació que han demanat se’ls ha facilitat. Val a dir que en 
2,5 mesos dels 48 mesos que durarà aquesta legislatura s’han fet millores, ja que es 
queixaven al principi de mandat que es passaven acords al Consell de Comú de les Juntes 
de Govern que no eren conscients i es va demanar als presidents de les corresponents 
Comissions que s’informessin en Comissió de tots els acords presos en Junta de Govern, fruit 
de la seva demanda. També es va demanar de disposar de més informació de les accions que 
estava realitzant el Comú vers la crisi sanitària i es va fixar una reunió setmanal per tenir-los 
informats al respecte. Amb el poc temps que portem al Comú són injustificables les paraules 
expressades i em demano que si la demora de la carta hagués estat de 4 dies en comptes de 
8, sí hagués canviat quelcom la situació. 
 
L’Hble. Sr. Francesc Camp fa un incís dient que durant els 8 anys que va fer política nacional, 
al Consell General, es va trobar amb un percentatge molt elevat de preguntes de control 
realitzades per l’oposició i una qüestió que té interioritzada en la manera de fer política és que 
a l’oposició se’ls ha d’informar, evidentment. Però el que resta clar és que hi ha una majoria i 
una oposició i s’ha d’entendre que tot no es pot dir al moment i tot no es pot compartir. Quan 
es pot fer, ja es fa. Però les paraules manifestades per l’Hble. Sr. Torres no són mereixedores 
pels membres de la majoria i menys l’actitud adoptada. 
 
L’Hble. Sr. Torres diu que són paraules vingudes per uns fets, que el cònsol major ha 
reconegut que hi ha hagut un retard, i espera i desitja que no es reiterin. De polèmica no s’ha 
portat cap, a totes les comissions que s’ha anat, s’ha donat l’opinió, s’han fet les reflexions 
corresponents... No obstant, quan una informació s’amaga, com ha estat el cas, és la gota 
que ha vessat el got i ells són consellers de Comú i també estan com a representants de la 
parròquia de Canillo i amb tots els respectes i la contundència d’aquesta carta només vol dir 
que no torni a passar més aquest fet. 
 
El cònsol major li demana que com a membre de l’oposició, què és el que ha fet respecte al 
Comú fins ara, perquè potser ha fet quelcom però de manera reduïda, ja que durant 2 mesos 
i mig ha estat tot parat. Pel contrari els membres de la majoria, i en especial els cònsols han 
tingut molta feina durant aquest període de temps, amb aquesta situació extraordinària. Per 
aquest motiu, el simple fet que hagin tingut un petit descuit sense mala voluntat i fruit del gran 
volum de feina, vist que durant aquesta setmana s’havien d’obrir molts serveis del Comú, i es 
pot entendre que tenen el cap ocupat en d’altres temes d’extrema urgència i s’està intentant 
fer tot de la millora manera que un en sap tant com a cònsol major com a cònsol menor, troben 
injustes aquestes paraules.  
 
L’Hble. Sr. Albert Torres per al·lusions contesta que els membres de l’oposició, durant aquests 
dos mesos i mig, van oferir la seva plena col·laboració i participació en el que s’esdevingués. 
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Per tant, no es pot dir que no han fet res quan no se’ls hi ha demanat després d’oferir-se. 
 
L’Hble. Sr. Camp comenta que no vol dir que no facin res i els hi agraeix el seu suport, però 
que han d’entendre que la feina dels cònsols no és la mateixa i justifica que en un moment 
donat puguin tenir us descuit, ja que hi ha molts temes a gestionar del dia a dia. 
 
L’Hble. Sr. Torres insisteix en que els membres de la minoria es van oferir en més d’una ocasió 
en col·laborar en allò que es necessités. 
 
L’Hble. Sr. Marc Casal matisa que no es tractaria d’un descuit si es tractés d’una demora de 
dos mesos en lliurar la carta, però adoptar aquesta actitud per una documentació que ha estat 
lliurada amb un retard de 2-3 dies, interromp l’Hble. Sr. Torres dient que han estat 8 dies, està 
clar que ha estat un descuit. Des del moment en que es fa l’acusament de recepció de la carta, 
que es registra, que es fa arribar als cònsols i que aquests se la miren evidentment passa un 
termini mínim. En referència a la seva constància en acta, on es torna a qüestionar que se’ls 
hi oculta informació, vol deixar clar que d’informació no s’està ocultant cap i si els arguments 
d’ocultació d’informació venen donats per una carta que s’ha lliurat amb una demora de 8 dies, 
ja em disculparan però no ho comparteixo. Només recordar que setmanalment s’han estat 
reunint per donar tota la informació, amb el màxim de detall, envers la crisi sanitària. Les 
reunions es van iniciar al mes de març fins a la data. Per tant, el que no es pot dir és que estan 
desinformats. 
 
L’Hble. Sr. Torres comenta que sí que han estat informats, però de la crisi sanitària. 
 
El cònsol menor li diu que amb la seva constància en acta li reforça encara més el que ha 
comentat el Sr. Cònsol, en que tota la informació que se’ls hi faci arribar ha d’ésser per via 
telemàtica i que hi hagi un registre. Vist que finalment està dient que se’ls hi oculta informació 
quan no ha estat així perquè s’han reunit setmanalment i que no disposen d’una documentació 
(pressupost) quan també se’ls hi ha lliurat. Amb la seva constància estan donant pes i 
arguments a la proposta del cònsol major de disposar d’un registre de tota la informació 
lliurada per no haver de qüestionar res. 
 
L’Hble. Sra. Dolors Cabot afegeix que no es tracta d’una proposta només per part del Sr. 
Cònsol sinó que aquesta proposta anirà bé per a tots, i seria una mesura pel bon funcionament 
i no entrar en discussions estèrils, per tal que hi hagi un registre de tot el que es demana i es 
lliura. Resta clar que hi ha un reglament, que en reiterades ocasions el cònsol major els hi 
recorda, que tothom ha de seguir. Hi ha hagut un decalatge pels motius que sigui, però el que 
no és agradable i li sap molt greu és que es digui que no s’ha treballat durant tot el 
confinament, quan ells en tot moment s’han ofert, amb la màxima disponibilitat i mai se’ls ha 
convocat enlloc ni als Stoplabs etc sent coneixedors que ciutadans de la parròquia sí que han 
pogut participar, però els dos membres de l’oposició no han estat informats mai al respecte i 
no se’ls ha requerit.  
 
L’Hble. Sr. Francesc Camp aclareix que no vol que es mal interpretin les seves paraules, que 
en cap moment els hi volia recriminar que potser podien haver fet més i no ho han fet perquè 
no era el seu objectiu, està segur que tothom ha fet el que ha pogut fer i no ha volgut criticar 
la feina de ningú. Simplement i vers les paraules de l’Hble. Sr. Torres el que vol és que 
s’entengui que amb el volum de feina que s’ha tingut hi ha hagut un retard en el lliurament 
d’una carta, i troba fora de context la constància en acta que s’ha realitzat per aquest motiu. 
 
L’Hble. Sr. Torres torna a reiterar que no els hi poden retreure que no han col·laborat quan ells 
en tot moment s’han ofert i no els hi han dit res. 
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El cònsol major dona per finalitzat aquest debat. 
 
 
 
 
 
I atès que no hi ha més assumptes què tractar, el cònsol major dona per acabada la sessió a 
les 19.10 hores, de la qual s’estén aquesta acta per a la deguda constància de tot allò 
esdevingut. 

 
 
 
 
 
 
P.O. del Comú        
La secretària general    El cònsol major 
Meritxell Moya Delgado    Francesc Camp Torres 
 
 


